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2017 年 6 月 30 日，山东省临沂山东医学高等专科学校附属医院药学部的 Ping Chen、Shina Xu 以及 Jinlong Qu 等人在《Journal of Cellular Biochemistry》（《细胞生物化学杂志》）上在线发表了一篇题为 “Lycopene Protects Keratinocytes Against UVB Radiation-Induced Carcinogenesis via Negative Regulation of FOXO3a Through the mTORC2/AKT Signaling Pathway”（番茄红素通过 mTORC2/AKT 信号通路对 FOXO3a 的负调控保护角质形成细胞免受 UVB 辐射诱导的癌变）的研究论文，该杂志 2018 年影响因子为 3.0，处于 Q3 分区。
论文发表后，有网友 “Hoya camphorifolia” 在评论区留言指出问题。该网友通过对论文中的图片进行分析，发现论文中图 4 与其他多篇论文存在相似之处，例如与 Zhang 等人 2017 年论文中的图 2E、Gao 等人 2017 年论文中的图 2G 等相似，且部分图片元素还出现在 Fan 等人 2018 年和 Li 等人 2018 年的论文中。此外，网友还指出论文中图 2A 也存在类似情况，与 Zhang 等人 2017 年、Li 等人 2016 年及其他一些论文中的图片有重合或相似之处。同时，图 3C 也被网友关注。
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2025 年 4 月 3 日，经该杂志主编 Christian Behl 与 Wiley Periodicals LLC 协商，上述论文被撤稿。撤稿原因是第三方提出了关切，发现论文中多个图片元素在不同科学背景下被不同作者先前或随后发表过，并且图 3C 存在不当的图片编辑 / 处理迹象。编辑邀请作者对这些问题作出回应，但作者未回复。因此，编辑对论文所呈现数据的完整性和可靠性失去信心，认为其结论无效，最终决定撤稿。此次撤稿事件为科研领域敲响了诚信警钟，提醒科研人员在论文发表过程中要确保数据和图片的真实性与原创性。
https://pubmed.ncbi.nlm.nih.gov/28585698/

来源：公众号pubpeer原创，文章涉及作者姓名都为音译名字；转载贴子请注明出处，若没注明pubpeer公众号出处，构成侵权。
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#2 Hoya camphorifolia comment accepted September 2020

"Fig. 2 Effect of lycopene and UVB on cell apoptosis: representative examples of annexin V-FITC dot-plot with
gating for HaCaT cells (A)."
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1 have color-coded these strawberries to indicate their manifestations in previous and subsequent papers by
otherwise-unrelated authors. See Fig 5D of Zhang et al (2017) for the red, blue, green, light orange panels,

although the two red-boxed panels here have seen some selective disappearance of points.
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Pink-boxed panel (and also red again) appear in Fig 2C of Li et al (2016), and in a number of other papers linked in
that thread.
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Figure 2. Knockdown of Rap1b enhances the apoptosis of gastric cancer cells. MKN-28 and ¢
followed by transfection with Raplb siRNA or nontargeting control siRNA (Ctrl-siR). (A) 1

The two panels in the brown box at right are both versions of a panel in Fig 2G of Li et al (2018), and Fig 3A from
Long et al (2017).
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#3 Hoya camphorifolia comment accepted June 2022

Fig 3C, "Immunofluorescence (§0xmagnification) of FOXO3a (green) and DAPI (blue) of HaCaT with lycopene
treatment or no treatment".
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#4 Hoya camphorifolia comment accepted April 2025

Retracted 3 April 2025.

The above article, published online on 6 June 2017 in Wiley Online Library
(wileyonlinelibrary.com), has been retracted by agreement between the journal Editor-in:
Chief, Christian Behl; and Wiley Periodicals LLC. The retraction has been agreed due to
concerns raised by third parties. Multiple image elements within Figures 2A and 4A were
found to have been published previously and/or subsequently by different authors in
different scientific contexts. Furthermore, evidence of inappropriate image
editing/manipulation were found within Figure 3C. The authors were invited to comment on
these concerns but did not respond. Accordingly, the article is retracted as the editors have
lost confidence in the integrity and reliability of the full body of data presented in the article
and consider its conclusions invalid. The authors were informed of the retraction.
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Retracted article

See the retraction notice

> J Cell Biochem. | FEEXCJN 2018 Jan;119(1):366-377. doi: 10.1002/jcb.26189%). Epub 2017 Jun 30.
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#1 Hoya camphorifolia comment accepted September 2020

"Fig. 4 Role of Fox03a in lycopene-induced cell proliferation and cell apoptosis in HaCaT cells. HaCaT cells were
treated with lycopene (1mg/ml) for 24 h and cell apoptosis was determined by flow cytometry as described
previously (A)".
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Ihave color-coded these moose portraits to highlight the similarities to Fig 2E of Zhang et al (2017). "Flow
cytometry was performed to determine the percentages of apoptosis in SW1990 and PANC-1 cells".
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Light brown and light purple boxes also facilitate comparison with Fig 26 of Gao et al (2017), "Cell apoptosis was
measured by flow cytometry".
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The scarlet-boxed moose portrait also appears in Figs 3A from Fan et al (2018) and 2C from Li et al (2018).
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